
      قضائی

 مسیر دیپلماسی
 با قدرت های غیرغربی و نوظهور

سفر اخیر سابرامانیام جایشانکار ، وزیر امور خارجه هندوستان به ایران 
هرچند بسیار کوتاه و در واقع در مسیر سفر وی به روسیه انجام گرفت، 
اما در عین حال از س��وی کارشناس��ان معنادار و دارای تأثیر در آینده 
روابط بین دو کشور تلقی شد. یکی از نکات قابل توجه این سفر آن است 
که وزیر هندی، دیداری با رئیس جمهور کنونی نداش��ت، اما به دیدار 
رئیس جمهور منتخب رفت و پیام تبریک رئیس جمهور هند را به وی 
تقدیم کرد. همین نکته به ظاهر ساده – که ممکن است از سوی برخی 
به عنوان مسئله ای حاشیه ای و تشریفاتی تلقی گردد- در تحولات آتی 

سیاست خارجی کشور قابل توجه و معنادار است. 
واقعیت آن است که در سال های اخیر، خصوصاً دوره دولت یازدهم و 
دوازدهم، یکی از اصلی   ترین چالش های حوزه دیپلماسی کشور، تمرکز 
صرف برای بهبود و ارتقای روابط با چند کش��ور – به ویژه کشورهای 
غربی- بوده و همین نکته م��ورد انتقاد بس��یاری از تحلیلگران حوزه 
سیاست خارجی قرار گرفته اس��ت. به نظر منتقدان رویه تک بعدی و 
یکسویه حاکم بر دیپلماس��ی دولت های یازدهم و دوازدهم که دنیا را 
در غرب خلاصه کرده و راه حل همه مشکلات را در اصلاح روابط با آن 
می داند، موجب غفلت کشور از توسعه روابط با سایر کشورها، به ویژه 
قدرت های مستقل و آسیایی شد و همین نکته را نوعی فرصت سوزی 

گسترده دولت کنونی می دانند. 
هنوز به یاد داریم که در جریان انتخابات ریاست جمهوری ۹۲ فضای 
تبلیغاتی خاصی مبنی بر تأثیر مذاکره بر معیش��ت مردم جریان یافت 
و از روز های نخست ش��روع مذاکرات هسته ای در دوره دولت یازدهم، 
مهم  ترین مناقشه میان صاحب نظران، تحلیلگران و فعالان عرصه های 
سیاست و اقتصاد میزان اثربخشی مذاکرات و، به  تبع آن، توافق احتمالی 
بر گشایش اقتصاد ملی و بهبود معیش��ت مردم ایران بود. این مناقشه 
البته در سطح نخبگان نماند و ذوق زدگی های خیابانی پس از توافق اولیه 
-که تصاویر به یادماندنی آن در بایگانی رسانه   ها موجود است- نشان از 
اجتماعی ش��دن امید به مذاکرات داش��ت. البته ناگفته پیداست که 
کشیده شدن ذوق زدگی از مذاکرات و توافق ریشه در نشانی   هایی داشت 
که عمدتاً از سوی برخی مسئولان و نخبگان به جامعه داده   می شد. یک 
 س��وی دیگر نیز واهمه افکنی از رویداد   هایی خیال��ی بود که به جامعه 
القا   می شد که در صورت به نتیجه نرس��یدن مذاکرات یا تأخیر در آن 
ممکن است به وقوع بپیوندند. در نتیجه جمع این پروپاگاندای سلبی و 
ایجابی توأمان اولاً ساحت اجتماعی تا حد زیادی روی مذاکرات شرطی 
ماند و ثانیاً پیشرفت اقتصادی معطل مذاکرات ماند. در این فضا، رکود 
اقتصادی که در اثر کاهش قیمت نفت بر گرده اقتصاد سنگینی کرده 
بود، عمیق تر شد و در مقابل، شعار درمانی   هایی که مرتباً با کلیدواژه »از 
رکود عبور کردیم « تکرار   می شد، ناکارآمدتر   می شد. معطل نگاه داشتن 
اقتصاد به نتیجه مذاکره از یک سو و امیدآفرینی کاذب به وقوع معجزه در 
صورت توافق از سوی دیگر، تمام پیشران های داخلی اقتصاد را کند کرد 

و فرصت چند سال کار را برای پیشرفت اقتصادی از میان برد. 
پس از اع��لام و امضای برجام نیز، متأثر از فضاس��ازی های گذش��ته، 
بخش های مهم اقتصادی جامعه همچنان منتظر مش��اهده علایمی 
از نتایج برجام بوده و آزادسازی ظرفیت   ها و توانمندی خود در عرصه 
اقتصادی را منتظر گش��ایش های اولیه پس��ابرجامی نگاه داش��تند. 
بااین حال نه تنها علایم واضحی مشاهده نش��د، بلکه خلف وعده   ها و 
نقض عهد های مکرر امریکا که از همان دوران ماقبل خشک شدن جوهر 
برجام آغاز ش��ده بود، امید   ها را به یأس بدل کرد. در دوره پسابرجام، 
»نتیجه بخشی یا عدم نتیجه بخشی برجام « موضوع اصلی مناقشه میان 
نخبگان را رقم می زد. با گذش��ت هر روز و مشاهده نقض عهد دیگری 
از س��وی غرب و به ویژه ایالات متحده امریکا، امید اثربخشی برجام بر 
گشایش اقتصادی بیش��تر رنگ می باخت. در این میان برخی حرکات 
نمایشی همچون خرید تعداد معدود هواپیما – با همه اما و اگرهایش- 
ورود فلان برند خودروس��ازی یا واردات کالای لوکس مصرفی به بازار 
ایران نتوانست امید به رونق را به فعالان اقتصادی بازگرداند. البته ضربه 
س��ختی که ترامپ بر بدن نیمه جان برجام کاغذی زد، تکلیف را برای 

بسیاری از امیدواران به کدخدا روشن کرد. 
بر همین اساس است که رهبر معظم انقلاب اسلامی هم در چند سال 
اخیر با توصیه بر گسترش دیپلماسی با کش��ورهای مختلف از جمله 
قدرت های نوظهور و نیز ترجیح شرق بر غرب در سیاست خارجی تلاش 
کرده اند مسیر غلطی را که دستگاه دیپلماس��ی در این سال  ها دنبال 
کرده تصحیح نمایند. در این راستا تدابیری برای شکل گیری تعاملات 
راهبردی با قدرت های غیرغربی و نوظهور در دستورکار قرار گرفت که 
آن هم البته مورد انتقاد غربگرایان کدخداباور قرار گرفت. چراکه در باور 
افرادی که به لحاظ بنیادین به غرب گرایش دارند و به طور کلی باور آنها 
بر این است که نظامی سلسله مراتبی بر جهان حکمفرماست و »توسعه« 
بدون حمایت »کدخدا« امکان پذیر نیست، »وابستگی « یک الزام نهادی 
در جهان سوم است و افراد چاره ای جز وابستگی به شرق و غرب ندارند و 
بر اساس پارادایم ذهنی خود هرگونه توسعه روابط با کشور های شرقی، 

چون روسیه و چین را در مسیر وابستگی تحلیل می کنند. 
با توجه به پارادایم نقش بس��ته بر اذهان اینان، توسعه بدون وابستگی 
به غرب و یا شرق امکان پذیر نیست و از آنجایی که غرب چه به لحاظ 
فناوری و چه به لحاظ قدرت علمی و سیاسی فعلًا بر شرق تفوق دارد، بر 
شرق مرجح است. بر این اساس است که طیفی از اینان طی سال های 
گذشته به هر بهانه ای تلاش کرده اند جمهوری اسلامی ایران را متهم 
به وابسته شدن به شرق و روس��یه کنند و با شعار های مضحکی، چون 
»مرگ بر روس��یه « و »مرگ بر چین«، س��عی نموده اند شعار »مرگ 
بر امریکا« را به حاش��یه ببرند. مش��کل طیف وس��یعی از این گروه از 
نخبگان -که متأسفانه در برخی مس��ئولیت های حساس اجرایی نیز 
رش��حاتی از گرایش به چنین دیدگاهی وجود دارد- همان اس��ت که 
۴۰ سال پیش امام راحل عظیم الشأن آن را پیش بینی نمود: »ما از شرّ 
رضاخان و محمدرضا خلاص شدیم، لکن از شر تربیت یافتگان غرب و 
شرق به این زودی   ها نجات نخواهیم یافت. اینان برپادارندگان سلطه 
ابرقدرت   ها هستند و سر سپردگانی می باشند که با هیچ منطقی خلع 

سلاح نمی شوند. «
روشن است که گسترش دیپلماس��ی با قدرت های غیرغربی از جمله 
روسیه، چین و هند به هیچ عنوان به معنای وابستگی )به آن صورتی که 
کداخداباوران غربگرا نسبت به امریکا می نگرند( نیست و این تعاملات 
راهبردی می تواند زمینه را برای شکل دهی به جهان آینده که جهان 
پساامریکا است رقم بزند. دولت سیزدهم در این مسیر رسالت سنگینی 

بر دوش دارد که امید است آن را با عزم راسخ دنبال کند. 

گناه علم الهدی  صداقت اوست
اخیراً موج هجمه های بی وقفه نس��بت به اظهارات آیت الله علم الهدی 
درفضای رسانه ای تشدید شده است اما آیا به راستی این همه تخریب 
وفضا سازی پایه ومایه ای هم دارد؟ هیچ شغلی ظالمانه و شنیع تر از این 

نیست که کسانی از راه بازی با آبروی یک فرد نان بخورند. 
گناه علم الهدی تنها صداقت اوست و اینکه در بازتاب افکارش بدهکار 
خود نمی ماند ،هیچ کدام از مهاجمان به شخصیت او تاکنون نتوانسته اند 
از س��وابق وی ایراد بگیرند و او را متهم به اتهامات شایع در باب رجال 
کنند، او به راستی مبرا از هرگونه فساد و تزویر و مال و مقام اندوزی بوده 
است و از معدود کسانی است که تقوا و پرهیز از دنیا پرستی و دنیازدگی 
داشته است. کلام او نیز یادآور صراحت لهجه امثال مدرس  ها و میرزای 

شیرازی  ها است. 
به خوبی به خاطر دارم که 6۹ س��ال قبل دانش نوبخت مدیر روزنامه 
»سیاس��ت ما« علیه نواب صفوی مقاله ای با تیتر »چرا دولت تکلیف 
فدائیان انگلستان را یکس��ره نمی کند« نوش��ت. من در این موقع در 
زندان بودم و می دیدم که حملات نش��ریات جبهه ملی به من و نواب 
صفوی شدت گرفته است. چرخ روزگار چنان مقدر کرد که در133۴ 
نواب صفوی را دستگیر و مظلومانه اعدام کردند و مردم دیدند که این 
مجاهد جوان بهره ای از مال دنیا نداشته و به بطلان افتراهای رسانه های 
آن وقت پی بردند و بعد از 7۰ سال اسم نواب صفوی همچنان با مباهات 
زنده اس��ت؛ چندان که رهبر انق��لاب آیت الله خامن��ه ای گفت اولین 

رشحات تفکر انقلابی براثر ظهور نواب صفوی در من حلول کرد. 
و اما امروز نی��ز عده ای از اظهارات امام جمعه مش��هد علیه او س��لاح 
می سازند، اما من اطمینان دارم که از او هیچ نمی دانند. من سید احمد 
را از وقتی کودک بود و به مدرسه می رفت می شناسم. او نسبت به هم 
نسل  ها و بستگانش از بسیاری صاف تر و در طینت پاک و نیت خالص 
زبانزد بود، از او مهربانی و گذش��ت  هایی نسبت به کسانی که حقش را 

نشناختند دیده ام . 
قطعاً او راضی نیس��ت که من بدین نهج پرده از حقایق مکتوم بردارم 
اما سربس��ته یاد می کنم که یکی از اقربای او سال  ها حق خویشاوندی 
نسبت به او را نشناخت و بی عدالتی های فراوان بر او روا داشت تا وضع 
روزگار وارونه شد و س��ید احمد جوانی برومند و توانگر شد و کسی که 
هیچ گاه به او انصافی نشان نداد افول کرد اما سید احمد چشم بر تمام 
قصورات او بست و دستش را گرفت و به راس��تی مردانگی نشان داد و 
رسیدن به چنین درجه ای حقیقتاً اوج تعالی انسانی و اخلاقی و غایت 

دیانت است. 
از وقتی طلبه ای جوان بود او را دی��ده ام و گواهی می دهم که آزارش 
هرگز به کسی نرس��ید. از او که در اواخر دهه 3۰ نزد آیت الله میلانی 
و ادیب نیشابوری شاگردی می کرد تا وقتی که در اواسط دهه 8۰ به 
امامت جمعه شهر مشهد رس��ید، هیچ گاه حاش��یه ای ندیدم. وقتی 
که کار خطابت جمعه مشهد را عهده دار ش��د با رویکردی ارشادی و 
انتقادی نسبت به برخی جریان های سیاسی ، نظرات خود را انعکاس 
داد و آن جناح  ها نس��بت به وی حساس��یت پیدا کرده و در کلمات او 
دقیق شدند، و کسانی را گماشتند تا سخنرانی های او را ضبط و مکرر 
آنها را مرور کنند تا نکاتی را که قابل سوء تفسیر و معکوس تعبیر شود 
و نقض غرض و موجب تحریک باشد اس��تخراج کنند و اشاعه دهند، 
برخی را در فضای مجازی و رسانه ای داخل پخش کنند و مقداری را 
به رسانه های برون مرزی تس��ری دهند. آنها در اجرای این سیاست 
شیطانی کار را به جایی رس��اندند که برخی مواقع آنچه را نگفته بود، 
در دهانش می گذاش��تند، و افکار عمومی را علیه او بر می انگیختند و 
در این میان هیچ وقت نشد که کسی به دفاع از او برخیزد، یک بار هم 
ندیدم کسی از رجال سیاسی یا مذهبی و فعالان اجتماعی از مظلومیت 
او به شکوه درآید و به عکس فضا سازی گسترده چنان رعب آور بود که 
برخی محافظه کاری به خرج داده و با آنکه حقایق را می دانستند ، پای 
به میدان دفاع از مظلوم نگذاشته اند. بنابراین وجدان شرعی مرا برآن 
داشت تا به عنوان اولین نفر در این باره دست به قلم شوم و بگویم که 
اگر کس��ی بدون آنکه سوابق س��ید احمد را بداند و فقط چهره او را از 
نزدیک دیده باش��د می تواند معصومیت توأم با صب��ر و عقلانیت او را 
دریابد، هیچ گونه بی رحمی و خود پرستی که در بین بسیاری از رجال 
امروز شیوع دارد در او نیست. اما تقدیر ایجاب کرده که عده ای به جان 
او افتاده و با تحریف و خلط سخنانش به شیوه مردم آزاری به او حمله 
کنند. اما به راستی آیا کاری که با او می کنند با هرکس دیگر نمی توان 
کرد؟ اینکه س��خنان یک نفر را پژوهش کنند و نکته ای را علیه نکته 
دیگر استفاده کنند یا اول و آخر یک حرف را ببرند و معنای حرفی را 

عوض کنند ،آیاکاری دشوار است؟
حضرت حافظ فرمود :

من اگر نیکم و گر بد تو برو خود را باش/ هر کسی آن درود عاقبت کار 
که کشت

 چرا آنها که تمام توانش��ان را صرف سلاح سازی از سخنان سیداحمد 
می کنند همین وق��ت را صرف پیگ��رد اختلاس کاران و مفس��دان و 
حق الناس خواران نمی کنند؟ آنها جن��گ روانی علیه علم الهدی به راه 
انداخته اند تا حاشیه امنی برای مافیاهای زر و زور و تزویر بسازند وگرنه 
تخریب یک امام جمعه صداقت صفت و برخلاف بسیاری تظاهر گریز که 
حتی یک نفر تاکنون از او شاکی و عارض نبوده و هیچ پرونده سازی ای 
نتوانسته در حد ارزنی به او اتهامات ولو دروغین بزند ،چه سودی دارد؟ 
و چه کسی از این بابت نفع می برد؟ گفتن همین مطلب برای رساندن 
مقصود بسنده است که اگر نس��بت به عموم کسانی که اکنون منصب 
دارند سر سوزنی هجمه شود سیل ش��کایت و تعقیبات قضایی به راه 
می افتد، اما س��یداحمد حتی یک بار از کسی ش��کایت نکرده و ازاین 
جهت او را در نظام جمهوری اسلامی به عنوان مظهر گذشت می توان 

لقب داد. 
* دبیرکل جمعیت فداییان اسلام

طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی 
در مجلس کلید خورد

 ط�رح تفکی�ک وزارت راه و شهرس�ازی ب�ه دو وزارتخان�ه راه 
و تراب�ری و مس�کن و شهرس�ازی در مجل�س کلی�د خ�ورد. 
مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار پارلمانی خبرگ��زاری فارس گفت: طرح تفکی��ک وزارت راه و 
شهرسازی به دو وزارتخانه راه و ترابری و مسکن و شهرسازی در مجلس کلید 
خورد. وی افزود: ما به دنبال آن هستیم تا در دولت سیزدهم این طرح اجرایی 
شود و با توجه به اهمیت حوزه کاری راه و مسکن این دو حوزه از همدیگر جدا 

شوند و هریک به عنوان یک وزارتخانه مستقل به کار ادامه دهند. 
عضو هیئت رئیسه مجلس اظهار داش��ت: ادغام وزارتخانه راه و ترابری و 
مسکن و شهرسازی با یکدیگر کار اشتباهی بود چرا که هر دو این وزارتخانه 
حوزه کاری گسترده ای دارند. یوسفی خاطرنشان کرد: در حوزه راه و ترابری 
ما امروز در حال از دست دادن نقش محوری خود در حوزه ترانزیت هستیم 
و نمی توانیم به درستی از این موقعیت ویژه ای که داریم در بحث ترانزیت و 
استفاده از این ظرفیت استفاده کنیم و همسایگان ما دارند این موقعیت را 
از دست ما خارج می کنند. وی افزود: علاوه بر این در حوزه راه های فرعی 
و روستایی نیز ما راه های ایمنی نداریم و میزان تصادفات و تلفات جانی ما 
در این راه   ها بالاست و این نشان می دهد که از زمان ادغام وزارتخانه در این 
حوزه چه در بحث ترانزیت و چه در بحث راه های روس��تایی اقدام جدی 

صورت نگرفته است. 

محمدجواد اخوان

محمدمهدی عبدخدایی*

»دوره جدید مدیریت قوه قضائیه دوره تحول 
و تعالی خواهد ب�ود و ما همانگونه ک�ه انتظار 
به حق مردم اس�ت، ب�ا وح�دت و یکپارچگی 
هم�ه مس�ئولان قدم ه�ای بلند و جهش�ی را 
در جهت نیل به اه�داف پیش رو ب�ر خواهیم 
داش�ت. قوه قضائی�ه از این پس ب�ا یک توجه 
و ارتقای بیش�تر نس�بت به گذش�ته، ملجأ و 
پناه�گاه ه�ر تظلم خواه�ی خواه�د ب�ود و 
هرکس احس�اس ک�رد می خواهد اس�تیفای 
حق کن�د و مظلوم واقع ش�ده، بای�د بداند که 
این جای�گاه در نظام جمهوری اس�لامی ایران 
وجود دارد و او می تواند با ع�زت، هزینه کم و 
فرصت کوت�اه، حق خود را به دس�ت بیاورد. «
این نکات را حجت الاسلام محسنی اژه ای، رئیس 
جدید قوه قضائی��ه 1۴ تیر ماه در مراس��م معارفه 
خود عنوان کرد و اکنون ب��ه فاصله یک هفته از آن 
به یکی از شهرستان های جنوب غرب تهران رفت 
تا از نزدیک در جریان محاکم قضایی قرار گیرد و با 
مراجعان دادگستری چهره به چهره گفت وگو کند. او 
در همین جلسه و در راستای سیاست زندان زدایی ، 
به دادگستری   ها دستور داد: »قرار بازداشت موقت 
تا آنجایی که ضرورت دارد صادر نشود و آنهایی هم 
که ضروری اس��ت با ملاحظه دقیق قانون باشد.« 
دستوری که امیدواری   ها برای تداوم تحول و تعالی 

در قوه قضائیه را بیش از پیش کرد. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه صبح دیروز با حضور در دادگستری شهرستان 
قدس از بخش های مختلف این واحد قضایی بازدید و با 

تعدادی از مراجعان به صورت چهره به چهره گفت وگو 
کرد. او همچنین با حضور در برخی شعب دادیاری و 
دادگاه    ها و گفت وگو با برخی قض��ات و کارکنان، از 
نزدیک در جریان آمار ورودی و موجودی پرونده های 

قضایی و روند رسیدگی به آنها قرار گرفت. 
  برنامه دستگاه قضا 

برای کاهش اطاله دادرسی
رئیس قوه قضائیه در حاشیه این بازدید دو ساعت 
و نیم��ه، در گفت وگو ب��ا خبرن��گاران در خصوص 
برنامه های دستگاه قضا برای کاهش اطاله دادرسی 
گفت: قب��ول دارم گاهی اوقات روند رس��یدگی به 
برخی پرونده    ها طولانی می شود و باید این موضوع 
را از طریق اصلاح قوانین و مق��ررات، افزایش نیرو 
و تجهیزات و کاهش فرآیند   ها که در س��ند تحول 
پیش بینی شده، حل کنیم. محسنی اژه ای با بیان 
اینکه کاهش اطاله دادرسی در گرو چند اقدام است 
که باید همزمان پیگیری شود، افزود: یکی از این موارد 
همکاری با دولت ب��رای برطرف کردن زمینه    هایی 
است که موجب افزایش پرونده های قضایی می شود. 
اقدام بعدی تعیین تکلیف وضعیت استخدامی برخی 
همکاران و جذب آنها بر اساس مجوز   ها و تزریق نیرو 
و تجهیز امکانات است. محسنی اژه ای از کوتاه کردن 
فرآیندهای دادرسی به عنوان یکی دیگر از اقدامات 
تحولی در دوره مدیریتی خود در دس��تگاه قضا یاد 
کرد و متذکر ش��د که اگر برای ای��ن موضوع تدبیر 
نشود، هرچه هم نیرو و امکانات در مجموعه قضایی 
افزایش پیدا کند، باز هم کار   ها در حد انتظار پیش 
نمی رود: » مسئله بعدی توجه به موضوع پیشگیری 

از جرم است که باید با کمک مجلس و دولت و سایر 
دستگاه    ها پیگیری کنیم. از دیگر نکات مورد توجه، 
جرم انگاری است و نباید همه مسائل را جرم تلقی 
کنیم بلکه بس��یاری از موضوعات از طریق افزایش 
ش��وراهای حل اختلاف و ارتقای صلاحیت آنها و 
توسعه و تعمیق داوری و میانجیگری و استفاده از 
ظرفیت مردم قابل حل است. اگر این موارد را به طور 
همزمان و همه جانبه لحاظ کنیم و اطاله دادرسی 
کاهش یابد به نفع مردم، دولت و قوه قضائیه است که 
با شتاب بخشی به اجرای سند تحول می توانیم گام به 

گام در این مسیر حرکت کنیم. «
  3 اولویت دستگاه قضا

رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از صحبت های 
خود، با بیان اینکه سه کار جزو اولویت    ها و برنامه های 
قطعی دستگاه قضاست، ارتباط بیشتر با مردم از طرق 
مختلف، ارتباط وسیع تر با مجموعه همکاران قضایی 
از طریق سرکشی یا درخواست گزارش عملکرد و 
ارتباط و تماس با بخش نخبگانی را این سه اولویت 
عنوان کرد. محسنی اژه ای با اشاره به نقش رسانه    ها 
در جهت آگاهی بخشی به جامعه از رسانه    ها خواست 
که دس��تگاه قضایی را در افزای��ش دانش حقوقی 
مردم برای کاه��ش ورودی پرونده    ها به واحدهای 
قضایی یاری کنند. حجت الاسلام محسنی اژه ای در 
عین حال تأکید کرد که به دنبال آن هستیم که در 
چارچوب سند تحول، کل فرآیند رسیدگی از ابتدا تا 
انتها الکترونیکی شود تا سیستم کاغذی جمع آوری 

شود که البته این کار زمان بر است. 
رئیس قوه قضائی��ه در ادامه، در جمع مس��ئولان 

دادگستری شهرستان قدس و تعدادی از مقامات 
این شهر ، با خطیر خواندن کار قضا و دشوار توصیف 
کردن مسئولیت دادیاران و بازپرسان، بر لزوم توجه 
به مشکلات کاری و معیش��تی آنها و فراهم کردن 
همه امکانات مورد نیاز برای انجام وظایفشان تأکید 
کرد. وی از دادیاران و بازپرسان به عنوان خط مقدم 
مراجعات مردمی یاد کرد و گفت: رسیدگی به چند 
پرونده در یک روز، آن هم با انواع جرایمی که وجود 
دارد کار دشواری است و هرچه امکانات و نیرو باشد 
باز هم بیش از حد توان همکاران ماس��ت و باید در 
کنار تکریم ارباب رجوع، برای حفظ کرامت قضات 
و کارمن��دان مجموعه های قضایی نی��ز در جامعه 

فرهنگ سازی شود. 
رئی��س ق��وه قضائی��ه، از مهم  ترین مس��ائل برای 
حل این مش��کل را کوتاه کردن فرآیند دادرس��ی 
عنوان کرد و گفت: مس��ئولان با نظارت مس��تقیم 
و راهنمای��ی همکاران و بررس��ی مش��کلات کار، 
می توانند فرآیندهای اضافه را با تدبیر کاهش دهند. 
حجت الاسلام محس��نی اژه ای بر همین اساس به 
دادیاران توصیه کرد قبل از ارسال پرونده به دادگاه 
از طریق هم اندیش��ی   ها و تعامل با شعب، نقایص 
پرونده    ها را برطرف کنند تا زمان رسیدگی به دلیل 
تردد پرونده بین واحدهای قضایی دچار اطاله نشود. 
حجت الاسلام محس��نی اژه ای در بخش دیگری از 
س��خنان خود به موضوع قرار بازداشت موقت نیز 
اشاره کرد و گفت: قرار بازداشت موقت تا آنجایی که 
ضرورت دارد صادر نش��ود و آنهایی هم که ضروری 

است با ملاحظه دقیق قانون باشد. 

محسنی اژه ای در بازدید از دادگستری شهرستان قدس تأکید کرد

قرار بازداشت موقت فقط در حد ضرورت

ژه
وی

 رهبراناحزاباصلاحطلب 
بایداستعفادهند

فائزه هاشمی، فعال سیاسی و دختر مرحوم هاشمی رفسنجانی 
در تحلیلی پیرامون انتخابات ۲8 خرداد، مقصر اصلی شکس��ت 
اصلاح طلبان در این انتخابات را خود اصلاح طلبان دانسته است 
و نه شورای نگهبان و اصولگرایان: »شکست خورده این انتخابات 
اصلاح طلبان بودند. اصلاح طلبان در چهار سال اخیر تغییر هویت 
داده و پایگاه مردمی خود را از دست دادند. در طول این چهار سال 
نیز با انداختن توپ در زمین شورای نگهبان و اصولگرایان حاضر به 
پذیرش خطاهای خود نشدند. حالا هم اکثر آنها همین حرف   ها را 

تکرار می کنند. هنوز نیز اکثریت آنها فرافکنی می کنند. «
او با ادعای اینکه »اکثر مشکلات آقای روحانی توسط اصولگرایان 
ایجاد شد« در مورد دلیل رأی ندادن خود در این انتخابات گفته: 
»رأی ندادن من و عده بسیاری دیگر از مردم ناشی از ناامیدی از 
بی ارادگی آقای روحانی و اصلاح طلب��ان در برابر اقدامات منفی 

اصولگرایان و تلاش برای بقای خودشان بود.«
فائزه هاشمی همچنین تلویحاً خواستار استعفای رهبران احزاب 
اصلاح طلب به دلیل شکس��ت در انتخابات ش��د: »اصلاحات در 
احزاب و ارکان خود به یک خانه تکانی جدی احتیاج دارد. احزاب 
اصلاح طلب نتوانستند پیام مردم را دریافت کنند و تحلیل درستی 
ارائه بدهند. آنها برای حفظ و بقای خود دچار فرافکنی شدند، به 
نظرسنجی   ها و آمار سازی های غیر واقعی روی آوردند و از مردم و 
پایگاه اجتماعی خود فاصله گرفتند. هدف، اصلاحات نبود بلکه بقا 
بود. در کشورهای توسعه یافته معمولا با چنین شکستی، رهبران 

حزب یا رهبران جبهه شکست خورده استعفا می دهند و میدان 
را در یک رون��د دموکراتیک به دیگران واگ��ذار می  کنند، چراکه 
معتقدند این اقدام، حداقل کاری اس��ت که انتظار می رود احزاب 
دچار خطا مانند اصلاح طلبان در این انتخابات انجام دهند. بعد از 
این کناره گیری هاست که مابقی قادر خواهند بود آسیب شناسی 
جدی و واقعی را در درون تشکیلات انجام داده و راه درست را برای 

آینده پیدا کنند. «

 جملهعجیبموسوی
درموردادعایتقلب88

پرویز سروری، نماینده سابق مجلس و فعال سیاسی اصولگرا در 
برنامه تلویزیونی دستخط از جلسه اش با میرحسین موسوی، پس 
از انتخابات 88 گفت؛ جلسه ای که در آن موسوی جمله عجیبی 
بیان می کند. س��روری  می گوید در مورد ش��ور انتخاباتی سال 
88 گفته: »بررسی این بود که وقتی انتخابات انجام می شود این 
هیجانات فروکش می کند و در ابتدا چنین حالتی بود. مشکلات 
از زمانی شروع شد که آقای موسوی شب انتخابات در یک اقدام 
غیرمنتظره پیروزی خود را اعلام کرد. از آنجا ملت دو دسته شدند و 
آن فرصت بزرگ به تهدید تبدیل شد و نتیجه آن شد که متأسفانه 

این اختلافات تمام ظرفیت های کشور را به حداقل رساند. «
او ک��ه در آن زمان نماینده مجلس بود، از دیدار خود با موس��وی 
می گوید: »اولین دیدار ما وقتی بود که  از طرف مجلس مأموریت 
رسیدگی به مشکلات 88 را به کمیسیون امنیت داد و کمیسیون 
امنیت به کمیته امنیت داخلی داد که ما بودیم. ما گفتیم با همه 

طرف های درگیر وارد بحث شویم و بپرسیم مسئله و راه حل آنها 
چیست که منجر به رفع این مشکلات شود. اولین جلسه ما با آقای 
موسوی بود، با آقای موسوی وارد بحث شدیم و گفتیم مستندات 
خودتان را بیان کنید. اگر شما توانستید مستندات را ارائه دهید، 
ما مدافع شما می شویم. دوستان گفتند این جلسه رسمی است 
که با شما برگزار می کنیم، ایشان گفت برای من محرز شده است. 
جمله ای که خیلی برای ما سخت بود گفت اگر همه ملت ایران هم 
بگویند تقلب نشده، من می گویم تقلب شده است! یعنی این حرف 

همه امیدهای ما را به یأس تبدیل کرد. «
سروری در مورد قرار دادن آنتن صداوسیما در اختیار موسوی 
هم گفت: »ما گفتیم ما پیگی��ری می کنیم که صحبت کنید. 
گفت من باید زنده صحبت کنم. گفتم این امکانپذیر نیست. شما 
یک انتخاباتی را به این شکل درآوردید، مشکل ایجاد کردید و 
اشکالی ندارد در حضور نمایندگان این مصاحبه انجام و پخش 
شود. ایشان قبول نکرد و گفت در مصاحبه زنده حرف های خودم 

را بیان می کنم. « 
سروری  نکته جالب توجهی را  هم به نقل از حجت الاسلام ناطق 
نوری بیان کرده اس��ت: »آقای ناطق نوری می گوید من صبح 
ساعت 8 به موسوی زنگ زدم و گفتم من وزیر کشور و مسئولیت 
امنیت کشور بوده ام، مسائل امنیتی را خوب می دانم و من به شما 
می گویم مواضع شما از دیشب تا الان بوی خون می دهد؛ مردم 
را به جان هم می اندازد. بهتر است در فرایند قانونی موضوع را 
پیگیری کنید. می گفت هر چقدر گفتم، ایشان متأسفانه لجاجت 

کرد و نپذیرفت. « 
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  گزارش

رئیس جمهور منتخب:

باید به جوانان بیش از گذشته میدان داد

باید به جوانان در عرصه های مختلف مدیریتی 
و سیاستگذاری بیش از گذشته میدان داد. این 
نکته را رئیس جمهور منتخب روز گذشته در دیدار 
وزیر ورزش و جوانان با وی مورد تأکید قرار داد. 
به گزارش روابط عمومی دفتر رئیس جمهور منتخب، 
مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان پیش از ظهر 
دیروز با حضور در دفت��ر رئیس جمهور منتخب، با 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی دیدار و گفت وگو 
کرد. س��لطانی فر در این دیدار ب��ا تبریک انتخاب 
آیت الله رئیس��ی از س��وی مردم و آرزوی موفقیت 
برای وی و دولت آینده، گزارشی از آخرین وضعیت 
برنامه   ها و اقدام��ات وزارتخانه تحت مدیریت خود 

ارائه کرد. 
آیت الله رئیسی نیز در این دیدار با تشکر از تبریک 
وزیر ورزش و جوانان و گزارش وی اظهار داش��ت: 

باید به جوان��ان در عرصه ه��ای مختلف مدیریتی 
و سیاس��تگذاری بی��ش از گذش��ته می��دان داد. 
رئیس جمهور منتخب همچنین تلاش برای تسهیل 
مقدمات ازدواج جوانان با تأکید بر تأمین تسهیلات 
ازدواج و نیز توسعه مراکز مشاوره و حمایت از توسعه 
تشکل های مردم نهاد جوانان را مورد تأکید قرار داد. 
رئیسی توسعه توأمان ورزش همگانی و حرفه ای و 
نیز بهره گیری از تجربه، مهارت و دانش پیشکسوتان 
ورزشی را از جمله رویکردهای اصلی دولت سیزدهم 

در عرصه ورزش برشمرد. 
   تحول در کش�ور با کار جه�ادی عملیاتی 

می شود
رئیس جمهور منتخب همچنی��ن عصر جمعه در 
دیدار با اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با 
تأکید بر لزوم چابک سازی نظام اداری تصریح کرد: 

تحقق وعده   ها نیازمند نظام اداری چابک است و به 
دور از بروکراس��ی معمول در مسیر تحقق وعده   ها 

گام بر می داریم. 
آیت الله سید ابراهیم رئیس��ی ، جامعه مدرسین را 
مجموعه ای اثرگذار عنوان کرد که در طول دوران 
حیات خود چه در جریان مبارزه با حکومت س��تم 
شاهی و حمایت از برپایی نظام اسلامی و چه پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی گام های اساسی برداشته 
است. رئیسی با اشاره به حرکت های زمان شناسانه 
علمای جامعه مدرسین و موضع گیری های به موقع 
ایشان گفت: از نقش آفرینی هدایت گر و روشنگرانه 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در ایام انتخابات 
قدردانی و تش��کر می کنم. رئیس جمهور منتخب 
گفت: با توجه به ش��ناختی که از امکانات مادی و 
معنوی، نیروی انسانی کارآمد، اراده جدی مدیران 

و توان جوان��ان دارم معتقدم که راه ب��رون رفت از 
مشکلات کش��ور وجود دارد. رئیس��ی با تأکید بر 
اینکه مجموعه ای از دیدگاه   ها و سیاست   ها از جمله 
بیانیه گام دوم انقلاب و سیاست های ابلاغی اقتصاد 
مقاومتی را به عنوان اس��ناد بالادس��تی در اختیار 
داریم، افزود: این سیاست   ها پایه ای برای برنامه ریزی  
در راس��تای تحول در جامعه خواهند بود. آیت الله 
رئیسی با تأکید بر لزوم ارج نهادن به تمام خدمات 
و تلاش های دولت   ه��ا و مجالس قبلی اف��زود: در 
این سال   ها زحمات بسیاری کشیده شده که قابل 
توجه هستند اما در شرایط موجود که مردم ناراضی 
هستند و نخبگان و دغدغه مندان نگرانند، می توان 
با شناخت مشکلات، اولویت گذاری مسائل کشور، 
کار جهادی و شناخت راهکار  ها و راه حل   ها تحول 
را در کشور عملیاتی کرد. رئیس جمهور منتخب در 
بخش دیگری از این دیدار و در پاسخ به پیشنهادات و 
نظرات مطرح شده از سوی اعضای جامعه مدرسین، 
اظهار داش��ت: در دولت جدید استفاده از نظرات و 
دیدگاه های علما، فضلا و جامعه مدرس��ین حوزه 
علمیه را در عرصه های مختلف اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی پش��توانه محکمی برای خود دانسته و 
از پیشنهادات و انتقادات اس��تقبال می کنیم. وی 
خاطرنشان کرد: امروز فضای مبارزه با فساد در کشور 
ایجاد شده است و باید با ادامه این روند و همچنین 
افزایش کارآمدی، سرمایه اجتماعی و اعتماد مردم 
به نظام را افزایش دهیم. رئیس جمهور منتخب با 
تأکید بر لزوم چابک سازی نظام اداری تصریح کرد: 
تحقق وعده   ها نیازمند نظام اداری چابک است و به 
دور از بروکراس��ی معمول در مسیر تحقق وعده   ها 

گام بر می داریم. 
در این دیدار رئیس و اعضای جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم انتخ��اب آیت الله رئیس��ی در انتخابات 
سیزدهمین دوره ریاست جمهوری را تبریک گفته 
و در سخنان جداگانه ای پیشنهادات و دیدگاه های 
خود را در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی ب��ا رئیس جمه��ور منتخ��ب در میان 

گذاشتند. 

    ایرنا: رئیس جمهوری کرواسی پیروزی آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
در سیزدهمین دوره انتخابات ریاس��ت جمهوری را تبریک گفت. زوران 
میلانویچ در پیامی خطاب به آیت الله رئیسی به انتخاب رئیس جمهوری 
منتخب در انتخابات ریاست جمهوری اسلامی ایران از سوی خود، مردم و 
دولت کرواسی تبریک و تهنیت گفت. رئیس جمهوری کرواسی ادامه داد: 
امیدوارم در دوره ریاست جمهوری رئیسی روابط دوجانبه دو  کشور تقویت 
شود. میلانویچ همچنین برای مردم و دولت جمهوری اسلامی ایران آرزوی 

موفقیت کرد. 
     فارس: معاون اول رئیس جمهور: دعوت رئیس جمهور منتخب و رئیس 
جدید قوه قضائیه از جریان های سیاس��ی برای ارائه پیشنهاد و راهکار به 

منظور عبور از بحران های پیش روی کشور اقدام پسندیده ای است. 


